
„Pro účastníky setkání v Tatranské
Štrbě byly připraveny nejen aktuální
informace metodického charakteru
i s praktickými ukázkami, ale také
novinky z oblasti vyhlašovaných pro-
gramů a grantů pro školy, a to na
úrovni národní i mezinárodní. Účast-
níci ocenili také metodický návod
ke zpracování školních programů
ekologické výchovy a byla navázána
spolupráce pro další období. Z celko-
vého hodnocení školení jednoznačně
vyplynulo, že pedagogičtí pracovníci
základních a středních škol mají
největší zájem o praktickou aplikaci
EVVO v podmínkách škol, konzul-
tační i poradenské aktivity při úpra-

přes střední až po speciální a prak-
tické školy, bylo svým obsahem zcela
ojedinělé. Jeho hlavním cílem bylo
vytvořit především optimální pod-
mínky pro rozvoj aktivit směrem
k EVVO a vytvořit platformu komu-
nikace mezi školami a jejich peda-
gogy. 

„Jako největší přínos vidím po-
ložení základů pravidelných setkání
především koordinátorů EVVO, které
již nastartoval Středočeský kraj
prostřednictvím Centra vzdělávání
Středočeského kraje v Poděbra-
dech“, sdělila nám doc PaedDr.
RNDr. Milada Švecová, CSc., která
se školení zúčastnila jako lektorka.

Týdenní seminář se uskutečnil
ve spolupráci s Odborem školství
a sportu Krajského úřadu Středočes-
kého kraje ve školicím středisku
Národního institutu dětí a mládeže
České republiky v Tatranské Štrbě.

Soustředění se zúčastnilo 42 uči-
telů, školních koordinátorů ekolo-
gické výchovy a ředitelů škol z Prahy
a Středočeského kraje. Účastníci
se pod vedením zkušených lektorů
seznámili s cíli environmentálního
vzdělávání, s managerskými postupy
a strategickým plánováním, s proble-
matikou ochrany přírody v Tatran-
ském národním parku i s aktualita-
mi a novými projekty v oblasti orni-
tologie a environmentálního vzdělá-
vání.

Prázdninové setkání pedagogů
širokého spektra škol, od základních
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Večerní ornitologická přednáška

V první polovině srpna se v Tatranské Štrbě
na Slovensku uskutečnil seminář k problema-
tice environmentálního vzdělávání, výchovy
a osvěty. Občanské sdružení Ornita, jehož
cílem je posilování ekologického vědomí,
výchovy a vzdělávání dětí a mládeže s důrazem
na ornitologii, pořádalo v rámci projektu 
podpořeného ministerstvem školství, mládeže
a tělovýchovy České republiky soustředění 
pedagogických pracovníků se zaměřením
na průřezové téma environmentálního
vzdělávání, výchovy a osvěty (EVVO).

ČEŠTÍ KANTOŘI
SE „ENVIRONMENTÁLNĚ" VZDĚLÁVALI NA SLOVENSKU
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ČEŠTÍ KANTOŘI
SE „ENVIRONMENTÁLNĚ“ VZDĚLÁVALI NA SLOVENSKU



Na závěr se uskutečnila beseda
se strážcem Tatranského národního
parku Pavlom Tajbošom, který účast-
níkům představil současné problémy
Vysokých Tater v návaznosti na větr-
nou kalamitu, která postihla Tatran-
ský národní park v roce 2004. Po-
někud pesimistický závěr jeho před-
nášky byl změkčen fotografickou
prezentací tatranských panoramat,
kterou Palo Tajboš poukázal na krásu
Vysokých Tater a na nezbytnost ten-
to slovenský drahokam uchránit. 

Som ve�mi rád, že som bol poz-
vaný na túto akciu. Záujem českých
milovníkov prírody o hodnoty Tatran-

Nepodstatnou motivací řady
z nich, proč právě školením přerušili
letní relax, byl přímý kontakt s krás-
nou tatranskou přírodou a dobití
energie. 

Výsledkem týdenního pobytu,
který od ranních do pozdně večer-
ních hodin vyplnily přednášky i čas
vymezený k tvůrčím projektům, bylo
24 vzorových sad pracovních listů
na téma environmentální výchovy
a 12 prezentací o tatranské přírodě.
Tyto materiály byly zpracovávány
za pomocí počítačů a interaktivní
tabule. Ti, kteří se nebojí ranního
vstávání, se zúčastnili časné ornito-
logické vycházky. Noční sovy
se naopak při večerních přednáškách
pobavily při vyprávění vedoucího
chaty Medvedica Františka Fendeka
o výskytu medvědů v Tatrách či
zpravodaje ČTK Jiřího Borovičky,
který je poučil o náležitostech psaní
tiskových zpráv a porovnal novina-
řinu „včera a dnes“.

vách ŠPEV (školních programů envi-
ronmentální výchovy). V tomto smys-
lu jsme se také pokusili potřeby ped-
agogů naplnit".

Během dvou celodenních exkurzí
měli účastníci možnost se seznámit
se stávajícím stavem Tatranského
národního parku. Součástí soustře-
dění byl i blok zaměřený na využí-
vání moderních technologií při výuce
a tvorbě interaktivních prezentací.
Více než polovina účastníků při úvod-
ním setkání vyjádřila očekávání vzá-
jemné výměny zkušeností se zavá-
děním EVVO do školních vzdělá-
vacích programů, čtvrtina kladla
důraz na kontakt s novými lidmi
a další čtvrtina projevila zájem o no-
vé náměty, které z těchto setkání
získají.
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Správce
školicího
střediska
František
Fendek
(vpravo) pře-
bírá ocenění
z rukou
redaktora
ČTK Jiřího
Borovičky.

Zákoutí
počítačové
učebny byla
trvale
obsazena
tvůrčími
týmy 
pedagogů.

Vernisáž výstavy "Tatranská Štrba 2009" - vůbec
nejdelší panoramatický snímek Jana Hodače je
4 metry dlouhý a je sestavený z celkem 36 jed-
notlivých snímků. V pravém okraji panoramatu je
vidět školicí střediško NIDM Medvedica. Panorama
zůstane trvale vystaveno v recepci školicího
střediska.

Tatranský podvečer, foto Pavol Tajboš

S notebookem u okna - v poklidném prostředí s výh-
ledem do tatranského lesa se dobře pracovalo.



kom školenia. Dúfam, že pomôže
pochopi� nielen krásy, ale aj problémy
ochrany prírody Tatranského národ-
ného parku.

Závěr společenského večera vypl-
nila soutěžní výstava snímků Tater,
které pořídili účastníci semináře při
exkurzích do hor a výstava panora-
matických fotografií Vysokých Tater
českého fotografa Jana Hodače.

Výsledků školení si cení i vedoucí
Odboru školství a sportu Krajského
úřadu Středočeského kraje PaedDr.
Pavel Schneider. Podle něj bylo
navázáno mnoho kontaktů, které
se stanou východiskem komunikace
pražských pedagogů s pedagogy ze
Středočeského kraje. Zdůraznil, že
tak byly vytvořeny podmínky k dlou-
hodobé vzájemné partnerské spolu-
práci při tvorbě školních plánů
EVVO i školních vzdělávacích pro-
gramů, zvláště pak průřezových
témat. 

Všichni účastníci semináře se
určitě do svých škol vrátili obohaceni
o nové motivujícími zážitky, o spoustu
praktických nápadů, nová přátelství
a v neposlední řadě i o aktualizaci
povědomí o environmentální výchově
a vzdělávacích a informačních aktiv-
itách v EVVO. V tomto smyslu
potvrdilo jejich odbornou způsobilost
osvědčení o absolvování vzdělávacího
programu. A to není málo.
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Účas� na podobných besedách
vždy uvítame. Propagovanie nevy-
hnutnosti ochrany prírody je behom
na dlhú tra�. Najvýznamnejšiu úlohu
v nej zohrávajú práve pedagógovia,
lebo formujú názory už u detí. Preto
bolo pre mňa samozrejmos�ou po-
skytnú� moju prezentáciu účastní-

ského národného parku bol vždy
ve�ký, čo sa prejavilo napríklad vý-
raznou podporou v období tesne po
kalamite z roku 2004. Myslím, že je
dôležité neustále posilňova� vzájom-
nú komunikáciu a vymieňa� si skúse-
nosti v oblasti riešenia ekologických
a environmentálnych problémov. 
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Skupinové
foto 

Štrba 2009
– účastníci

soustředění
byli

rozděleni 
do čtyř

družstev. 
Tři družstva

pedagogů
a modré
družstvo

organizá-
torů 

a lektorů.

Učitelé soutěžili v kategoriích: Tatranská flóra - vzácné květy, panoramata Tater,
nejvtipnější snímek ze školení, skupinová fotografie týmu a tatranský živočich.

Součásti výstavy byly panoramatické snímky fotografa Jana Hodače.

Školicí středisko NIDM má příjemné
podkrovní prostory – počítačovou 
učebnu a přednáško-vý sál  
(na snímku). Je velmi vhodné
i k pořádání školy  v přírodě.


